

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE DISSERTATION

DISSERTATION

4h

Coefficient 2

1 page

Sujet : La mobilité

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

ANGLAIS

1h

Coefficient 1

2 pages

Pets: is it ethical to keep them?

The Conversation, April 25, 2019 (abridged text)

Corey Lee Wrenn, Lecturer of Sociology, University of Kent

1. According to the UK veterinary charity The People's Dispensary for Sick Animals (PDSA), half of Britons own a pet. Many of these owners view the 11.1m cats, 8.9m dogs, and 1m rabbits sharing their homes as family members. But although we love them, care for them, celebrate their birthdays and mourn them when they pass, is it ethical to keep pets in the first place? Some animal rights activists and ethicists, myself included, would argue that it is not.
 2. The institution of pet-keeping is fundamentally unjust as it involves the manipulation of animals' bodies, behaviours and emotional lives. For centuries, companion animal's bodies (particularly dogs, horses and rabbits) have been shaped to suit human fashions and fancies. And this often causes these animals considerable physical harm.
 3. Particular breeds, for instance, are highly susceptible to painful and frequently fatal genetic defects. Highly prized physical features – such as small and large stature or pushed-in noses – can cause discomfort and difficulty in breathing, birthing and other normal functions.
 4. Pets are also often constrained in their daily movements, sometimes crated or caged, and regularly kept indoors – always at the whim of their human owners.
 5. Pets also symbolically reinforce the notion that vulnerable groups can be owned and fully controlled for the pleasure and convenience of more privileged and powerful groups. And this has implications for vulnerable human groups. For instance, sexism is partially maintained by treating women linguistically as pets – “kitten”, “bunny” – and physically by confining them to the home to please and serve the family patriarch.
 6. Social workers further recognise the powerful link between pet abuse and the abuse of children and women in domestic settings. The idea that it is acceptable to manipulate the bodies and minds of a vulnerable group to suit the interests of more privileged groups is consistent with the cultural logic of oppression.
-

Briefly sum up – in your own words – the main points put forward by Corey Lee Wrenn in the article above, then discuss the role and importance of animals in human society.

(NB. You should write approximately 300-350 words in all)

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

ALLEMAND

1h

Coefficient 1

2 pages

Konsumkultur

Ist die Welt nur zu retten, wenn die Wirtschaft schrumpft? Ökonomen streiten darüber, doch die Verbraucher machen weiter wie bisher.

DIE ZEIT 9. Juli 2020, Auszug

Es ist die Herausforderung des Jahrhunderts: Sind unser Konsum und unsere Wirtschaft so zu verändern, dass die Natur überleben kann? Diejenigen, die das Problem lösen wollen, sind in zwei Gruppen gespalten: das Lager des "Mehr" und das Lager des "Weniger".

Das Mehr-Lager denkt, die Welt ließe sich dadurch retten, dass die Wirtschaft weiter wächst und ihre Innovationskraft zum Wohle der Umwelt voll entfaltet. Dann, so die Logik, gibt es weniger Verteilungskämpfe als in einer schrumpfenden¹ Volkswirtschaft. Allerdings müsse sich die Richtung des Wachstums ändern: weg von Materialverbrauch und Klimaschädigung, hin zu mehr Natur und Dienstleistung. Unsere Idee von Wohlstand müsste also eine ganz andere werden.

Der Schönheitsfehler: Das Mehr-Lager ist den Beweis, dass seine optimistische Theorie umsetzbar ist, bislang schuldig geblieben². Zwar gibt es Anzeichen, dass die Industrieländer Jahr für Jahr mit weniger Rohstoffen auskommen, selbst wenn ihre Wirtschaft wächst. Aber dem Klima hilft das bisher kaum: Der Ausstoß des Klimagases CO₂ steigt weltweit weiter an. Im Jahr 2019 stellte die Menschheit mit über 35 Milliarden Tonnen einen neuen, tieftraurigen Rekord auf.

Damit argumentiert das Weniger-Lager und fordert die Gesundschrumpfung der Wirtschaft durch geringeren Konsum. Nur auf diese Weise werde sich der Planet erholen. Die Menschen könnten mehr Wert auf Freizeit und – etwa dank veganer Ernährung – auf gesünderes Leben legen. Sie seien doch vor zehn, zwanzig Jahren mit ihrem damals deutlich geringeren Wohlstand auch glücklich gewesen. Die Glücksforschung für Industrieländer zeige verlässlich, dass mehr Geld und Konsum die Zufriedenheit kaum noch steigern, wenn die Grundbedürfnisse befriedigt seien.

Wir baten die Deutschen in einer repräsentativen ZEIT-Umfrage um Antwort auf die Frage, ob und wie sich ihre Konsumhaltung und ihr Kaufverhalten während der Corona-Krise verändert haben. Eine konkludente Antwort hatten die Bundesbürger schon im Mai in den wiedereröffneten Läden und im Online-Handel gegeben: Der Umsatz im Einzelhandel stieg stärker, als er im April gefallen war. Und auch in der vom Marktforschungsinstitut Infas durchgeführten ZEIT-Umfrage sagten sie mit überwältigender Mehrheit: Wir wollen weiter konsumieren wie gewohnt – nicht mehr als vor Corona, aber auch nicht weniger. Wir wollen einfach zur Normalität zurück. Das alte ist also auch das neue "Normal".

**Welche Herausforderungen gibt es heute für unsere Konsumkultur?
Wollen Sie persönlich auch „einfach nur zur Normalität zurück“?**

¹ schrumpfen - décroître

² den Beweis schuldig bleiben – ne pas être capable de fournir la preuve

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

CHINOIS

1h

Coefficient 1

2 pages

新加坡重罚马路“低头族”的启示

2019-12-05 10:30:45 来源：新华每日电讯

据媒体报道，自12月1日起，新加坡Singapour针对过马路低头看手机人士，予以最高达1000新元（约合人民币5180元）罚金amende。一段时间以来，马路“低头族”在世界范围已成安全隐患。新加坡“重典治乱”，不论成效如何，尝试确有必要，值得其他国家和地区效仿Imiter。

人类科技文明不断发展，先进工具使生活日益便捷。如今，手机不仅是通信工具，更是银行卡、身份证、游戏机、电影院……我们工作、社交、娱乐等方方面面都已离不开手机。工信部数据显示，2018年中国移动电话用户数已超过14亿，人均持有手机数不止一部。

便利度提升，依赖度自然加大，“低头族”似乎随处可见。在各大都市，行路时如不多加小心，与“低头族”撞个满怀并不少见。在香港地铁站内，广播不断提醒公众“不要在扶手电梯上查看手机”，公益广告牌警示因低头看手机从电梯摔倒的场景，然而效果并不好。

过马路只顾低头看手机的危害，不需要多说。在交通繁忙的十字路口，眼见有人横穿马路不忘查看手机，很多人都觉得心惊胆战。然而轮到自己过马路时，能不能让手机老实待在口袋里，对许多人而言，怕是要打上问号。

据新华网报道，有研究显示，行人走路看手机时，平均视野Vision仅为正常时的5%，发生交通意外的概率自然大大增加。由此可见，“低头族”已经不是“隐”患，而是“明”患。

但是，这一问题治理不容易，原因比较复杂。一是侥幸心理。众人知道危害，却总觉倒霉事不会摊到自己头上。二是工作压力。如今只要有工作的人，几乎都有几十个微信群，不及时回复工作信息，可能耽误工作。三是社交依赖。网络平台丰富多彩，5分钟不看手机，可能错过很多有趣内容……

相比新加坡，中国人口总量及手机用户数量均高数个量级，治理“低头族”的重要性与难度更明显。如今，中国一些地区相关的监管与处罚已经启动。在浙江和河南，交警部门已经开始对“低头族”处以罚金，金额从几十元到几百元不等。这一惩戒能否起到足够警示作用，需要时间检验。但是，伴随不断探索与实践，相信最终能取得成效。

EXPRESSION ECRITE (400 caractères minimum, nombre exact à indiquer à la fin de votre copie svp)

根据这篇文章和你所知道的，请你回答以下的问题：你怎么看“低头族”的问题？你认为法国应该怎么办？

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

ESPAGNOL

1h

Coefficient 1

2 pages

Aprobado justo

EL PAÍS
20 noviembre 2020

(...) El Congreso de los Diputados ha dado luz verde a la que será la octava ley de educación de la democracia, la Lomloe¹, y de nuevo hay que lamentar que no se haya logrado el consenso deseable. (...)

El texto introduce reformas necesarias para reducir las tasas de fracaso escolar y abandono prematuro, muy superiores a la media europea. Que el 25% de los alumnos no obtengan el título de ESO es inaceptable, y esto está relacionado con el hecho de que a los 15 años el 31% ha repetido al menos un curso. Además, el 17% de los escolares que podrían hacerlo no estudian más allá de la etapa obligatoria, con lo que estamos lejos del objetivo de la UE de que el abandono sea inferior al 10%. La mayor parte de los alumnos afectados pertenecen a familias de renta baja, lo que indica el peso que tienen factores socioeconómicos sobre los que se puede y debe incidir. La ley refuerza la red pública como eje vertebral del sistema, promueve la autonomía de centros y devuelve al Consejo Escolar las competencias que la ley Wert le arrebató. Y, por primera vez, regula, con mecanismos precisos, el reparto de alumnos con necesidades especiales entre la red pública y la concertada, entre otros cambios relevantes.

(...) Pero estamos de nuevo ante una ley respaldada con una mayoría demasiado ajustada. En el reparto de responsabilidades hay que señalar en primer lugar al PP, que nunca ha querido sustraerse al influjo regresivo de la Iglesia católica y a su apego a postulados educativos que no coinciden con los intereses de la mayoría. Su predominio en la red concertada le ha permitido convertir la educación en un campo de batalla ideológico y ha promovido reformas regresivas, como que religión sea una asignatura evaluable. La influencia católica en el sistema educativo en España se sitúa lejos de los estándares europeos y es probablemente superior incluso al que tiene en Italia.

Por su parte, la coalición gubernamental ha buscado la complicidad de los grupos nacionalistas para que la ley pudiera prosperar, lo que ha exacerbado la polarización y hace prever especiales obstáculos en su aplicación. Las concesiones no tienen un impacto de peso en la realidad preexistente, pero sí un alto valor simbólico y político, especialmente con la eliminación de la referencia al castellano como lengua vehicular, introducida en la Lomce² en 2013. Aunque en principio tendrá escaso efecto práctico, habrá que vigilar con atención (...) que las autoridades persigan con equilibrio, flexibilidad y eficacia el objetivo de consolidar el bilingüismo en las comunidades con dos lenguas oficiales. En todo caso, claro está, son elementos divisorios que debilitan la ley.

la Lomloe¹: Ley Orgánica de Modificación de la LOE (LOMLOE), más conocida como 'Ley Celaá' apellido de la actual Ministra de Educación.

la Lomce²: Ley orgánica para la mejora de la calidad educativa, conocida como 'Ley Wert' apellido del ex ministro de Educación.

EXPRESIÓN ESCRITA (mínimo 250 palabras)

Después de sintetizar las problemáticas y lo que reflejan del clima político español, conteste:

¿sigue siendo la escuela instrumento de movilidad social?

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

ITALIEN

1h

Coefficient 1

2 pages

Bilancio di un anno di Didattica a distanza

ANSA (Agenzia Nazionale Stampa Associata) 9 Marzo 2021

Un anno fa cominciava il lockdown nazionale, con il passaggio alla didattica a distanza per tutte le scuole. Il portale Skuola.net ha chiesto a tremila alunni di fare un bilancio della propria esperienza. Ecco i risultati.

- La scuola a distanza non è ancora percepita come una modalità di apprendimento vera e propria. Quasi uno studente su tre ammette che quando è a casa segue le lezioni rimanendo comodamente in pigiama. Più di sei su dieci confessano che, almeno una volta, hanno risposto presente all'appello del docente ma poi hanno spento microfono e telecamera per fare i propri comodi. Meno di quattro studenti su dieci dicono di avere un collegamento Internet veloce, stabile e senza limiti di traffico ma la DAD, non sembra impattare negativamente sulle dinamiche familiari: il 68% dei ragazzi segue le lezioni in una stanza (cameretta o studio) e un altro 18% ha uno spazio tutto suo seppur in un ambiente comune (soggiorno, cucina, ecc.). Poco più di uno su dieci deve adattarsi allo “smart working” dei genitori o alla Dad di eventuali fratelli.

- Come migliorare? Ecco i consigli di Giuseppe Lavenia, psicoterapeuta e presidente dell'associazione nazionale Di.Te. (Dipendenze tecnologiche): 1. L'aula virtuale ha bisogno degli stessi ritmi di quella reale. Si deve essere puntuali alle lezioni e bisogna vietare, anche ai più piccoli, di mostrarsi in pigiama. 2. La telecamera va sempre tenuta accesa affinché l'insegnante e i ragazzi possano vedersi e cogliere gli stimoli visivi. 3. Finita la giornata scolastica bisogna disintossicarsi dagli strumenti tecnologici, per almeno due ore. Quindi niente computer, telefono o tablet. Dopo essere stati seduti per ore durante le lezioni, si dovrebbe tornare ad avere un contatto con il proprio corpo, facendo attività fisica.

Relazione:

Alla luce dell'articolo proposto, cercate di riflettere sui pregi e i difetti della DAD (Didattica a Distanza).

[Minimo 250 parole]

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

PORTUGAIS

1h

Coefficient 1

2 pages

Comente os acontecimentos retratados nos documentos que seguem. (+/- 300 palavras).

Cachorro é brutalmente morto no Carrefour de Osasco

A empresa ainda não se pronunciou sobre o caso

A triste cena em nada perde para as que costumamos ver em filmes sobre psicopatas. Uma sala fechada e sangue por toda a parte. A vítima: um pobre cão que buscou abrigo no **Hipermercado Carrefour** da Av. Autonomistas de Osasco (São Paulo). Mal sabia ele que no lugar de ajuda encontraria uma morte brutal e absolutamente desnecessária já que, se não o queriam dentro do mercado, bastava colocarem para fora sem qualquer agressividade.

A chocante história, infelizmente verídica, aconteceu nessa quarta-feira, dia 28 de novembro [de 2019] e exatamente no “Mês Verde”, escolhido para ser o mês de combate ao abandono de animais. (...) Esse cãozinho tão manso e meigo, certamente já teve um lar. Há algumas semanas, no entanto, ele entrou no mercado e passou a receber alimentação e carinho de alguns funcionários. Inocentemente acreditou que todos os humanos continuariam respeitando sua frágil vida. Mas não foi assim.

Um segurança o espancou quase até a morte sem, inclusive, dar-lhe a chance de fugir, pois, é exatamente o que ele faria se tivesse tido a oportunidade desde o primeiro golpe. (...)

No Facebook, a empresa respondeu comentários dos internautas que cobraram um posicionamento oficial: “O Carrefour repudia qualquer tipo de maus-tratos. Afastamos a equipe [da empresa Zoonoses] responsável pela segurança do local no dia do ocorrido até que a apuração do caso seja finalizada e as devidas providências tomadas. Assim que vimos o animal, ele foi acolhido e alimentado por nós até que a Zoonoses chegasse para o atendimento”, diz o texto publicado na página.

catracalivre.com.br/cidadania/cao-e-brutalmente-morto-no-carrefour-de-osasco

03/12/2018 (adaptado)

Carrefour anuncia fundo de 3,9 milhões de euros contra o racismo no Brasil

A Carrefour anunciou esta terça-feira a criação de um fundo de 25 milhões de reais (3,9 milhões de euros) para promover a inclusão racial e combater o racismo no Brasil, após a morte de um homem negro num supermercado.

Em nota enviada à Bolsa de Valores de São Paulo, a rede de supermercados de origem francesa indicou que a receita obtida em todas as lojas que mantém no Brasil na sexta-feira, quando o país comemorou o Dia da Consciência Negra, será destinada a projetos de combate ao racismo.

“Essa soma obviamente não reduz a perda irreparável de uma vida, mas é um esforço para ajudar a evitar que isso aconteça novamente”, frisou a empresa.

O anúncio aconteceu cinco dias após a morte de um homem negro, de 40 anos, por dois seguranças brancos no estacionamento do Carrefour na cidade de Porto Alegre, capital do estado brasileiro do Rio Grande do Sul.

A empresa "lamentou profundamente o ocorrido" e informou que rescindiu o contrato com a empresa de segurança responsável pelos vigilantes que cometeram o crime, frisando também que está a adotar "todas as medidas possíveis para responsabilizar os envolvidos neste ato criminoso".

A morte brutal de João Alberto Silveira Freitas chocou o Brasil e desencadeou uma onda de manifestações antirracistas em várias cidades.

Na Bolsa de Valores de São Paulo, as ações do Carrefour Brasil lideraram as perdas da sessão na segunda-feira, caindo 5,35%. Em valor de mercado, a empresa perdeu mais de 2 mil milhões de reais (cerca de 310 milhões de euros) no país sul-americano. (...)

LUSA 24/11/20 (adaptado)

Admission en 3e année – Jeudi 20 mai 2021

ÉPREUVE DE LANGUE

RUSSE

1h

Coefficient 1

2 pages

В 2021 году вся Россия отмечает 800-летие со дня рождения государственного деятеля и полководца — князя Александра Невского.

Как случилось, что спустя восемь столетий память о нем не только трепетно хранится, но и объединяет множество людей? По какой причине именно Александра Невского полмиллиона опрошенных россиян назвали главным именем страны в одноименном конкурсе? Почему 2021 год в России объявлен годом Александра Невского? Для чего режиссеры до сих пор снимают о нем фильмы, композиторы сочиняют пьесы, а поэты пишут поэмы? В память о нем по всей России и сейчас строят храмы, возводят мемориальные комплексы, а самых достойных награждают его орденами. Почему это имя так важно для всех нас?

«Кто к нам с мечом придет — от меча и погибнет»

Эти слова, которые теперь известны каждому россиянину, по легенде, были сказаны князем Александром Невским после его главной победы — когда послы Ливонского ордена прибыли просить «вечного мира» после поражения в Ледовом побоище.

Source : <https://riafan.ru/1393877-ne-v-sile-bog-no-v-pravde-pochemu-my-pomnim-o-velikom-knyaze-aleksandre-nevskom>

Президент России Владимир Путин подписал указ о праздновании в 2021 году 800-летия со дня рождения князя Александра Невского. Великий князь Владимирский, князь Новгородский руководил русскими войсками в обороне северо-западных территорий Руси от шведских (Невская битва 15 июля 1240 года) и немецких (Ледовое побоище 5 апреля 1242 года) захватчиков. РПЦ прославила князя в лице святых в 1547 году.

Source : <https://tass.ru/obschestvo/10705545>

Объясните, о чем идет речь в данных отрывках. Что связывает эти тексты и что их разделяет? 100-150 слов (Quel est le sujet de ces deux extraits, quels sont les points communs de ces extraits, en quoi leur approche de la question est différente ? 150 mots)

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

CIVILISATION CHINOISE

4h

Coefficient 4

1 page

**Sujet : Les enjeux intérieurs et extérieurs
autour de la Belt and Road Initiative.**

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

CIVILISATION RUSSE

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : La Russie est-elle condamnée aux régimes autoritaires ?

Pourquoi, d'après vous, de l'empire des tsars au régime de Vladimir Poutine, de la monarchie à la république, le pouvoir russe trahit-il un tropisme autocratique ?

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

DROIT PUBLIC

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : Les collectivités territoriales dans la République française.

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

ECONOMIE

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : La dette publique, un fardeau ?

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

GEOGRAPHIE

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : Les espaces de montagne en France et en Europe.

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

GESTION

4h

Coefficient 4

1 page

Documents, Machines à calculer, téléphones portables même désactivés interdits.

Il vous est demandé de soigner la clarté (forme et fond) de votre rédaction.

Votre objectif est de convaincre sur votre capacité à mener une analyse.

Sujet : en mobilisant vos connaissances, et, en illustrant par des exemples précis d'entreprises sur plusieurs secteurs d'activité, il vous est demandé de rédiger une dissertation.

Celle-ci vise à proposer des éléments d'éclairage sur une problématique que vous formulerez à partir du thème suivant :

La réalité de l'élargissement de la Responsabilité Sociale et Environnementale des entreprises ces dernières années.

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

HISTOIRE

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : Les relations franco-allemandes de 1918 à 1989

Admission en 3e année – Vendredi 21 mai 2021

ÉPREUVE DE SPÉCIALITÉ

SOCIOLOGIE

4h

Coefficient 4

1 page

Sujet : Assiste-t-on à un renouveau des mouvements sociaux ?